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We adjusted the economic systems’ investment climate and appeal essence and proposed the author’s treatment 
of these terms. So investment climate reflects the investment facilities of the economic system for investors not 
specified by kind. The investment appeal reflects the investor subjective perception of investment conditions. This 
definitions allow to remove the methodological difficulties connected with  statement of the investment climate 
characteristics amount, and also ground the priority of the climate above the investment appeal when working 
out development programs. We specified the factors for the investment appeal appraisal of regions and sectors of 
the national economy. We grounded the necessary of the conjoint appraisal of the regional and sector’s appeal in 
concordance with the modern investment process characteristics. The authors advance to expand the traditional 
investment climate interpretation as the interaction of investment potential and risks with the third component – 
investment stability, and substantiate the means of the investment stability use and calculation. That will increase 
the investment decisions reliability.
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В статье приводится анализ причин и механизмов кризисов. Источником  фондового кризиса является 
спад в циклическом развитии экономики, так как фондовый рынок вслед за реальной экономикой является 
цикличным в своей динамике, формируя длинные циклы хозяйственной активности и реализуя риски финансо-
вых кризисов на понижающихся склонах своей динамики. Таким образом, спад в разных секторах экономики 
и фондовый кризис выступают как взаимосвязанные проявления фаз рецессии и депрессии в экономическом 
цикле. Фондовый  кризис характеризуется нестабильностью на финансовых рынках в форме снижения цен на 
основные активы, приводящей к массовому банкротству субъектов рынка.
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The article is an analysis of the causes and mechanisms of crisis. The source of the crisis is the decline of the 
stock in the cyclical development of the economy as well as the stock market after the real economy is cyclical in its 
dynamics, creating long cycles of economic activity and implementing the risk of financial crises on the slopes dropping 
its dynamics. Thus, the decline in the different sectors of the economy and the stock crisis act as interconnected 
manifestations phases of recession and depression in the economic cycle.  Stock crisis is characterized by instability in 
the financial markets in the form of lower prices for key assets, leading to a massive bankruptcy of market.
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В статье рассматривается проблема  оценки интеллектуального капитала предприятия, который влияет 
на результативность, прибыльность и рыночную оценку компании, что на сегодняшний день является самым 
актуальным вопросом многих компаний. В работе применялись такие методы, как анализ литературы, метод 
сравнения, дедуктивный метод и анализ. Практическая значимость  проявляется в возможности наиболее точно 
дать количественную оценку уровню интеллектуального капитала. В ходе работы были освещены основные 
методики оценки интеллектуального капитала, с помощью анализа выявлена наиболее эффективная количе-
ственная методика оценки интеллектуального капитала.  Выявленная методика охватывает систему показа-
телей, включение которых необходимо учитывать при оценке интеллектуального капитала, так как без них 
результат расчета не может быть достоверным и полным.
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The article considers the problem of estimation of the enterprise’s intellectual capital, which affects the 
effectiveness, profitability and market assessment of the company that is currently the most pressing issue in many 
companies. In this work the next methods were used: the analysis of the literature, method of comparison, the deductive 
method and analysis. Practical significance is shown in opportunity to give a quantitative assessment to the level of 
intellectual capital most precisely. The work has highlighted the main methods of evaluation of intellectual capital, with 
the help of the analysis we found the most effective quantitative methods of evaluation of intellectual capital. Identified 
methodology includes a system of indicators, which must be considered when evaluation of intellectual capital as 
without them a result of calculation may not be accurate and complete. 
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На основе анализа Федерального закона «Об обязательном социальном страховании от несчастных случаев 
на производстве и профессиональных заболеваний» и иных нормативных правовых актов, данных Фонда соци-
ального страхования России, проведенных Уральским межрегиональным филиалом ФГБУ «ВНИИ охраны и эко-
номики труда», рассматриваются факторы, оказывающие негативное влияние на развитие социально-трудовых 
отношений в этой важной сфере. Предлагаются меры по совершенствованию нормативных правовых актов, уста-
навливающих правоотношения между сторонами трудового договора в сфере обязательного социального страхо-
вания от профессиональных рисков. Приводится обоснование необходимости создания механизма обязательного 
личного страхования работников. Вносятся предложения в механизмы возмещения вреда работникам, повыше-
ние эффективности функционирования системы управления профессиональными рисками. Сформированы пред-
ложения для совершенствования упредительных мер в системе управления профессиональными рисками.
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On the basis of analysis of the federal law “On compulsory social insurance against accidents at work and 
occupational illnesses” and other regulatory legal acts, data of the Social Insurance Fund of Russia, carried out in the 
Ural Interregional Branch of the All-Russian Scientific-Research Institute for Labor Safety and Economics, factors 
exerting negative influence upon development of social and labor relations in this significant field are considered. 
Measures for improvement of regulatory legal acts establishing legal relations among parties of the labor contract in 
the sphere of compulsory social insurance against occupational risks are suggested. Ground for necessity to develop the 
mechanism of compulsory personal insurance of employees is given. Suggestions into the mechanisms of compensation 
for injury to employees and increase in the effectiveness of the system of occupational risk management  are put 
forward. Suggestions into improvement of preceding measures in the system of occupational risk management are 
made. 
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Неоднородность социально-экономического положения регионов Российской Федерации оказывает зна-
чительное влияние на функционирование, структуру и эффективность экономики, стратегию и тактику ин-
ституциональных преобразований и социально-экономическую политику, которой в последнее время в нашей 


